



တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ

လါဒိၣ်စဲဘၣ် ၉သီ, ၂၀၂၀ နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-20-70-12

မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၣ်တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ:
ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သးတၢ်ဖိၣ်ဒုးယာ်လၢအဂ့ၢ်အကျိၤတအိၣ် ဒီးတၢ်ခးနါစိၤစုကဝဲၤ
ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ၂၀၂၀နံၣ်

တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ တဘျီအံၤ ဟ်ဖျါဝဲတၢ်ကထိၣ်သးလၢ ဘုအါဒါကရူာ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၣ် ဝဲလါမ့ၢ်
ဒီးလါယုၤ ၂၀၂၀နံၣ်, လၢအမ့ၢ် တၢ်ကထိၣ်သးခံၤဘၣ်ပး တၢ်ဖိၣ်ဒုးယာ်လၢအဂ့ၢ်အကျိၤတအိၣ် ဒီးတၢ်ခးနါစိၤစုကဝဲၤ
လၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သး ခိၣ်ချ့သးရၣ် (ခမရ) ၄၀၇, လၢအအိၣ်လၢ (စကခ) ၈ အတၢ်ပၤအဖိလၢန့ၣ်လီၤ. ဝဲလါမ့ၢ် ၁၈သီ,
၂၀၂၀နံၣ်န့ၣ် ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သးခးလီၤဝဲ မ့ၢ်သၣ် အစ့ၤကတၢၢ် ၅ဖျါ ခုကမ့ၢ်ဟ်ဂံၢ်အပူၤ လၢတၢ်ထီဒါအါ ကညီတၢ်
ထုၣ်ဖျဲးသးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီစိ ခွဲၤလၢ က---သဝီ, ဘုအါဒါကရူာ် ဘၣ်တၢ်ဖိၣ်ဒုးယာ်စ့ၢ်ကိးအီၤလၢ
(ခမရ) ၄၀၇ လၢလွံၢ်သီအတီၢ်ပူၤ စးထီၣ်လၢ လါမ့ၢ် ၁၉သီ, ၂၀၂၀နံၣ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်အသိး, ဝဲလါယုၤ ၁၃သီ, ၂၀၂၀နံၣ်
န့ၣ် ပယီၤသး (ခမရ) ၄၀၇ ဖိၣ်န့ၢ်ဝဲသဝီစိ ၁၀၈၂ ဝဲအလဲၤဒီးချ့ ဘူးဒီးကီၢ်တၢ်ထုၣ်သးကလၢအခါ ဝဲဒီးဖိၣ်ဒုးယာ်အဝဲသ့ၣ်
လၢတဘျီန့ၣ်ရံၣ်အတီၢ်ပူၤ န့ၣ်လီၤ.1

(၁)တပတီၢ်-တၢ်ကထိၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

Table with 2 columns: Category and Description. Rows include 'တၢ်ကထိၣ်သးအကလုာ်', 'တၢ်ကထိၣ်သးမုၢ်နံၣ်မုၢ်သီ', and 'တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရၣ်)'.

Table with 5 columns: Category and four sub-categories (နီၣ်တ---, စိၤတ---, စိၤဒ---, စိၤန---). Row for 'သးနံၣ်' with values ၄၂, ၄၀, ၃၃, ၃၉.

1 တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဝဲ လါဖျါတြၢ်အါရံၤ ၂၀၂၀ နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်
ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပှၢ်မာသကိးတၢ်တဂၤ ဝဲမုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂ်ဝီခွဲးယာ်
ကရူာ် KHRG လၢကမာနီၣ်မာယါတၢ်မာဘၣ်ဒိပှၢ်ဟ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ် အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤပှၢ်န့ၣ်လီၤ. ပှၢ်တုၤဘၣ်
တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီးအိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢ အဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်
န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပှၢ်အါထီၣ်အီၤ ဝဲပနီၣ်ကဝီၤပှၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ
န့ၣ်လီၤ.

မုန်/ခွါ	မုန်	ခွါ	ခွါ	ခွါ
ကလုန်	ကညီ	ကညီ	ကညီ	ကညီ
ဟံင်ဖိလီဖိ အိန် /တအိန်	အိန်	အိန်	အိန်	အိန်
တံးဖဲးတံးမာ	ထူစံင်	ထူစံင်	နီချံ	နီချံ
တံးဘူင်တံးဘါ	ဘူးဒး	ဘူးဒး	ဘူးဒး	ဘူးဒး
တံးဟံမူဒါ /လီလါ	သဝီဖိ	သဝီသးပုဂ်	သဝီဖိ	သဝီဖိ
အိန်ဆိးဒူသဝီ	က---သဝီ	ခ---သဝီ	ဂ---သဝီ	ဃ---သဝီ

ပုလၢအမၤအာပယွဲတံးတဂၤအဂျါအကျါ				
မံၤ	လီလါ	သုးကျါ/ သုးရုင် / သုးတြိ	အိန်သုင်လီသးလီကျဲ / သုးကလၢ	အခိန်အမံးဒီးလီလါ
တသုင်ညါ	သုးရုင်ခိန်	ခိန်ချံသုးရုင်နီဂံင် -၄၀၇	ကီကီထိုင်သုးကလၢ	၈ကခ - ၈

(၂)ပတီၢ်တပတီၢ်-တံးဂ့ၢ်တံးကျါအကံၢ်အစီ

၁. ရှဲပုးပုးနဟံးန့ၢ်တံးကဲထိုင်သးတခါအံၤ တဆိဘၣ်တဆိတက့ၢ်.
 ဖဲလါယုၤ ၂၁သီ တုၤလါယုၤ ၂၃သီ, ၂၀၂၀နံၣ်န့ၣ်, KHRG ပျီပူၤပုၤထၢတံးကစီၣ်တဂၤ မၤတံးထိုင်လီၤသံ
 ကွၢ်ဒီး သဝီဖိလွံၤဂၤဖဲ က---, ခ---ဒီး ဂ--- သဝီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တံးဂ့ၢ်အံၤတဂၤစုၣ်စုၣ်သ့ၣ်ညါ တံးဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၤလဲၣ်.
 သဝီဖိလၢ KHRG ပျီပူၤပုၤထၢတံးကစီၣ် မၤတံးထိုင်လီၤသံကွၢ်ဒီးအီၤတဖၣ် မ့ၢ်ပုၤလၢပယီၤသုးဖိၣ်န့ၢ်ဒီး
 ဒုးဃာ်အီၤဖဲ လါမ့ၢ် ၁၉သီ တုၤ ၂၃သီဒီး လါယုၤ ၁၃သီ, ၂၀၂၀နံၣ်တဖၣ်အကျါန့ၣ်လီၤ.

(၃)ပတီၢ်တပတီၢ်-ဟံးဖျါတံးကဲထိုင်သးအဂျါအကျါလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်

ဟံးဖျါတံးကဲထိုင်သးအဂျါအကျါလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်.

တံးကဲထိုင်သး တာတခါ- တံးခးနါစါစုကဝဲဒီး တံးဖိၣ်ဒုးဃာ်လၢအဂျါအကျါတအိန်

ဖဲလါမ့ၢ် ၁၉သီ, ၂၀၂၀နံၣ်န့ၣ်, သဝီဖိ ခွံၤလၢ က---သဝီ (ပိၣ်မုၣ်ခံၤ ဒီးပိၣ်ခွါနွံၤ) လဲၤဆူကီကီ
 ထိုင်သုးကလၢလၢအအိန်ဘူးဒီးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအပူၤကွံာ်စုၤသီန့ၣ်, ခမရ (၄၀၇) သုးရုင်ခိန်ဟ့ၣ်လီၤ
 အဝဲသ့ၣ်တံးကလုၤလၢကလဲၤထိုင်လီၤသးဒီးအီၤ ဒီးဒုးသ့ၣ်ညါအီၤ မဲၤလဲၤထိုင်ကျဲလီၤလံၤတဘိတံးအိန်သး
 လၢအဝဲသ့ၣ်သူကျဲန့ၢ်တန့ၢ်အဂျါန့ၣ်လီၤ. ကျဲတဘိအံၤ အိန်ဝဲလၢ **ကညီဒီကလုာ်စၢဖိုင်ကရၢ (KNU)** တံးဟ
 ဟိၣ်ကဝီ, ဒီးKNLA ကးတံးဃာ်တုၤကျဲအံၤစးထိုင်လၢလါမးရှး ၈သီ, ၂၀၂၀နံၣ်လံၤလံၤန့ၣ်လီၤ. တံးအံၤ
 တြိဃာ်ဝဲကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုး လၢကလဲၤဆုၤသုးတံးအိန်တံးအိဆူ ဟိၣ်မၤဒီးသုးကလၢန့ၣ်လီၤ.

က---သဝီသးပုဂ်, စီၤထ---တဲဖျါဝဲလၢ KNLA သုးတဟ့ၣ်အခွဲးလၢ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုးကဟူးဂဲၤဖဲ ဟိၣ်
 ကဝီလၢတံးတြိဃာ်အီၤတဖၣ်န့ၣ်ဘၣ် မ့ၢ်လၢလီၢ်ကဝီဖိဒီး KNLA သုးထိုင်ဘၣ်ဝဲလၢ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုး
 န့ၣ် ဟဲဆုၤအါထိုင်ဝဲအသုးဖိတဖၣ် တဘျီလံာ်ဖဲအဟဲဆုၤသုးတံးအိန်တံးအိဆူန့ၣ်အယီၤလီၤ. လၢတံး

နဲ့အယီ အဝဲသုဉ်ဆိကမိဉ်ဝဲလၢ ပယီသုးသုဉ်တဖဉ်အိဉ်ဒီးအတၢ်တိဉ်ဖးဒိဉ်လၢ ကနဉ်ပၢဒိဉ်စိဟီဉ်ကဝီ အံၤန့ဉ်လီၤ.

စီၤထ---ဝဲဖျါဝဲဘဉ်ဃးတၢ်အိဉ်သးအဂ့ၢ်ဆူ KHRG လၢ, “တၢ်န့ဉ်ဘဉ်ဃးဒီးပယီသုးဖိတဖဉ်အနီဉ်ဂံၢ် ဟဲအါထီဉ်အယီလီၤ. (...) အဝဲသုဉ်လဲၤခိးကျဲတၢ်ဘဉ်တၢ်ဘၢ လၢတအိဉ်ဒီးတၢ်ဒုးသုဉ်ညါဆိလီၢ်ကဝီဖိ ဒီးလီၢ်ကဝီခိဉ်န့ဉ်ဘဉ်န့ဉ်လီၤ. အဝဲသုဉ်တုအါထီဉ်စ့ၢ်ကိးသုးကလၢဖဲ ဃ---သဝီန့ဉ်လီၤ. လၢတၢ်န့ဉ်အ ဃိ, ပုၤ (KNLA သုး) ခးအဝဲသုဉ်လီၤ. အသုးဖိတနီၤဘဉ်ဒီးဒီး ဟီဉ်လၢ်မ့ဉ်ပီၢ်အိဉ်စ့ၢ်. အဝဲသုဉ်သးဒိဉ် ထီဉ်ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအယီ ခးလီၤနါစိၤဝဲတၢ်လီၤ. အဝဲသုဉ်ခးလီၤတၢ်လၢ တၢ်လီၢ်အဘူးတဖဉ်ဘဉ်ဆဉ် တမ့ၢ်လၢသဝီပုၤဘဉ်. (...) ဖဲယသံကွၢ်ပုၤ (KNLA) သုးဖိလၢတၢ်မဲဉ်ညါန့ဉ်မး, ယသုဉ်ညါလၢ ပယီသုး တုထီဉ်ကျဲအသိးဒီးသုးကလၢအသိတဖဉ်အဂ့ၢ်လီၤ.”

ဖဲလၢမ့ၢ် ၁၈သီဂီၤခိ ၉န့ဉ်ရံဉ်န့ဉ်, ပယီသုးဖိတဖဉ်ခးလီၤဝဲမ့ဉ်သုဉ်တဖဉ်ဆူဘုအါဒၢကရူၢ်ဟီဉ်ကဝီ (လၢ တၢ်ခိဆၢက့ၤ KNLA သုး တၢ်ထီဉ်ခးအဝဲသုဉ်မ့ၢ်လၢပယီသုး လဲၤခိတလၢကွံာ် ခုဉ်အဲဉ်ယုဉ်တၢ်ပၢ ဟီဉ်က ဝီအယီ) န့ဉ်လီၤ. စီၤထ---ဝဲဘဉ် KHRG လၢ, ပယီသုးခးလီၤဝဲမ့ဉ်သုဉ်ယံၤဖျါ ဘဉ်ဆဉ်ပီၢ်ထီဉ်ဝဲ ထဲသၢဖျါန့ဉ်လီၤ. မ့ဉ်သုဉ်လီၤတၢ်ပီၢ်ဖးထီဉ်ဝဲ ဖဲသဝီဖိတဂၤအဟံဉ်ကပၤဖဲ က---သဝီန့ဉ်လီၤ. လၢတၢ် ဘူဉ်ဂ့ၤတၢ်ဘဉ်အပူၤ, ပုၤတဘဉ်ဒီးဘဉ်ထံးနီတဂၤဘဉ်. သဝီဖိလၢ က---သဝီတဖဉ် တယၢ်ဝဲလၢတၢ်အံၤ ကမ့ၢ် ပယီသုး ခမရ-၄၀၇ ခးလီၤတၢ်န့ဉ်လီၤ.

သဝီဖိလၢ က---သဝီတဖဉ်ဆိကမိဉ်ဝဲလၢ တၢ်ခးလီၤမ့ဉ်သုဉ်အံၤ မ့ၢ်တၢ်ဟ့ဉ်ပလီၢ်ဒီး မၢန့ၢ်ဆိဉ်ခံသဝီဖိ လၢကလဲၤထံဉ်လိာ်သးဒီးပယီသုးလၢအဆိအချ့န့ဉ်လီၤ. လၢတၢ်န့ဉ်အယီ, စီၤထ---ဒီး သဝီဖိအဂၤ ယိးဂၤ, နီတ---, နီမ---, နီန---, ဆ---, ရှ---, ည---, အူဝ---ဒီး အူသ---လဲၤဆူ ကိ ကီၢ်ထီဉ်သုးကလၢလၢခိဉ်န့ဉ်လီၤ. အဝဲသုဉ်ဘဉ်လဲၤဝဲတၢ်ဆၢကတီၢ်ယံာ် ၂န့ဉ်ရံဉ်ယဉ်ယဉ်န့ဉ်လီၤ. သုးက လၢန့ဉ် အိဉ်သုဉ်လီၤအသးလၢ သဝီအမ့ၢ်ထီဉ်ကလံၤထံး, တၢ်ဒုးစၢၤအယံာ်အိဉ်ဝဲခံမံးလၢန့ဉ်လီၤ.

ဖဲသဝီဖိတဖဉ်လဲၤတုၤလၢ သုးကလၢအခါန့ဉ်, ခမရ-၄၀၇သုးဖိတဖဉ်တူၢ်လိာ်အဝဲသုဉ်ဒီးကတိတၢ်ဒီးအ ဝဲသုဉ်မ့ဉ်မ့ဉ်လီၤ. ပယီသုးရ့ဉ်ခိဉ်သံကွၢ်စီၤထ---လၢ, “ဘဉ်မနုၤအယီ အဝဲသုဉ် (ကညီဒီးကလုာ်ဂၤ သးကရၢ/KNDO-KNLA) ဟဲခးအပုၤလဲဉ်. (...) တံဘၢဉ် (KNLA ဘဉ်မ့ဘဉ်ဒါ) န့ဉ်အမၤတၢ်တဘဉ် ဘဉ်. ဘဉ်မနုၤလၢနတတီဉ်ဖျါထီဉ်အီၤလၢ ခိဉ်န့ဉ်အအိဉ်ဘဉ်လဲဉ်.” စီၤထ---ဝဲဆၢအီၤလၢ “တၢ်ဂ့ၢ်မနုၤ မနုၤဒုယတသုဉ်ညါဘဉ်. အဝဲသုဉ်တၢ်ဂ့ၢ်ကအိဉ်တမံၤမံၤသၢဉ်”.

ပယီသုးဟ့ဉ်လီၤတၢ်ကလုာ်လၢ သဝီဖိသုဉ်တဖဉ်ကဘဉ်အိဉ်ဖဲသုးကလၢအံၤ တုၤလၢ BGF သုးသရဉ် ဒိဉ်ကး လၢအကဘဉ်ဟဲဒုးသုဉ်ညါ သုးရ့ဉ်ခိဉ်ဘဉ်ဃး မဲဉ်လဲၤထီဉ်ကျဲလီၢ်လံၤတၢ်အိဉ်သးအဂ့ၢ်န့ဉ်လီၤ. ဒ်လဲဉ်ဂ့ၤ, ဒိဉ်ကးတခါသုးနံၤသုးသီလၢကဟဲထံဉ်လိာ်သးန့ဉ်လီၤ. လၢခံကတၢ်အဝဲလဲၤတုၤဝဲဖဲ လၢမ့ၢ် ၂၃ သီ, ၂၀၂၀န့ဉ်, အယီဒီးသဝီဖိသုဉ်တဖဉ်ဘဉ်တၢ်ပျါကွံာ်အီၤန့ဉ်လီၤ. တချုးလၢတၢ်ပျါကွံာ်အဝဲသုဉ်ဘဉ် န့ဉ်, သုးရ့ဉ်ခိဉ်မၢဝဲသဝီဖိတဖဉ်လၢကဆဲးလီၤအမံၤ, အသဝီမံၤဒီး မုၢ်နံၤမုၢ်သီန့ဉ်လီၤ. အဝဲတဝဲဘဉ်သ ဝီဖိလၢ တၢ်ဂ့ၢ်မနုၤမနုၤအဂီၢ်လဲဉ်န့ဉ်ဘဉ်.

ပယီသုးရ့ဉ်ခိဉ်ဝဲဘဉ် စီၤထ---လၢကယုန့ၢ်အီၤအခွဲးလၢ KNLA အအိဉ်ဒ်သိးအသုတခးလၢပယီသုး တဂ့ၤန့ဉ်လီၤ. “ဝဲဘဉ်အီၤလၢ ဟဲခးလၢပုၤတဂ့ၤ. ယဘဉ်အဘျီအါလံ, အယီယတူၢ်တန့ၢ်လၢဘဉ်. ယၢ စ့ၢ်ကိးယမၤကမ့ဉ်ဘဉ်တၢ်စ့ၢ်. ခဲအံၤပုၤကထံဉ်လၢယမၤန့ၢ်ဆူဉ်သုအိဉ်ဖဲအံၤ, သနဉ်က့ယတမၤသုတၢ်နီတ မံၤဘဉ်. တၢ်ခးလီၤစုကဝဲ (လၢကမျါအိဉ်ဆိးဟီဉ်ကဝီ) န့ဉ် မ့ၢ်ယတၢ်ကမ့ဉ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. မ့ၢ်လၢ တၢ် (KNDO-KNLA) ဟဲခးယၢအဘျီအါလံအယီ ယတူၢ်တန့ၢ်လၢဘဉ်. ယကတူၢ်လိာ်ပုၤတၢ်ဟံးဒုဉ်ပာ်ကမၢ် ဒုဉ်ဝဲ.”

သုးရှင်ခိတ်တဲဘၣ်စ့ၣ်ကိး သဝီသးပုၣ်လၢ ကယုၣ်အိၣ်အခဲးလၢ KNLA အအိၣ်ဒ်သိးကသုၣ် ဝဲလဲၤထၣ်ကျဲၤ လီၤလံၤလၢတၢ်သဘျုးပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. “တဲအဝဲသ့ၣ် (KNLA) န့ၣ်, “ဟဲမၤတံၢ်တၢ်ယၤလၢကျဲၤတဂ့ၤ”, ယၤစ့ၢ်ကိးယတမၤတံၢ်တၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢၤဘၣ်, အဝဲသ့ၣ်ဟူးဂဲၤဒဲၣ်ဝဲအဲၣ်ဒီးဝဲန့ၣ်. (...) ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ် မ့တအဲၣ်ဒီးမၤဝဲဒ်အံၤဘၣ်ဒု, ယမၤတဘၣ်စ့ၢ်ကိးဘၣ်. ယုၣ်ယၤအခဲးလၢယကသုၣ်ကျဲၤန့ၣ်ဘၣ်လံ. ယမ့ၤလဲၤ ခိတလၢဘၣ်ဟီၣ်ကဝီၤန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ခးယၤသ့”. ဒ်လဲၣ်ဂ့ၤ, သဝီသးပုၣ်တအၢၣ်လီၤဝဲဘၣ်. “ယတယုၣ်န့ၣ် လၢၤဘၣ်. ဘၣ်ယးဒီးတၢ်အိၣ်သးအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ယတဲအါထီၣ်န့ၣ်တဘၣ်လၢၤဘၣ်. ဒ်ယတဲတုၢ်န့ၣ်, မ့ဘၣ် ယးဒီးထံၣ်ကီၢ်သဲးန့ၣ်, တကြးလၢကမျၢၢ်ကဘၣ်ယုၣ်န့ၣ်အခဲးဘၣ်. (လီၤကဝီၤခိၣ်န့ၣ်) တဘၣ်မၤန့ၣ်န့ၣ်စ့ၢ် ကိးဘၣ်. နခိၣ်န့ၣ်လၢတၢ်ဖိခိၣ် ယုၣ်န့ၣ်တၢ်ပျဲၤအါမးလံ. တၢ်မ့ၤကဲထီၣ်န့ၣ်ကကဲထီၣ်လံသ့ၣ်. ပဝဲကမျၢၢ်န့ၣ် ပမၤတၢ်အံၤတသ့ဘၣ်.”

သဝီဖိခွံၤ ဘၣ်တၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်အိၣ်ခဲလၢၢ် လွံၤသီ စးထီၣ်လၢ လါမ့ၤ ၁၉သီတုၤ ၂၃သီန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် တၢ်ဟံၣ်အိၣ်ဂ့ၤဒီး တၢ်ဟ့ၣ်အိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လၢလၢပုၤပုၤလီၤ. သဝီဖိပိၣ်ခွံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်အိၣ်လၢ ဒဲတဖျါၣ်လၢအအိၣ်ဖဲ သုးကလၢၤအကပၤန့ၣ်လီၤ. ဒဲဖိတဖျါၣ်န့ၣ် မ့ၢ်သဝီဖိ စီၤခ---အကျးဆါတၢ်လီၤ န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိပိၣ်မုၢ်နီၢ်တ---, တဲဖျါထီၣ်ဘၣ်ယးတၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ “အဝဲသ့ၣ် ဟ့ၣ်ဒုးအိၣ်ပုၤ တၢ်လၢပုၤလီၤ. (...) အဝဲသ့ၣ်တမၤပမၤတၢ်နီၢ်မံၤဘၣ် ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်တပျါၣ်က့ၤပုၤစ့ၢ်ဘၣ်. (...) ပအိၣ် ဖဲန့ၣ်ဒု ပသးတခုၣ်ဘၣ်ဒီး ပဘၣ်ကိၢ်ဘၣ်ဂီၢ်တၢ်စ့ၢ်. ဖဲပဟဲလၢပယီၤသုးကလၢၤအခါန့ၣ် ယဖိအိၣ်တုၢ်ခံၣ် လၢဟံၣ်. ယၤဒီးအပၢ်ခံၣ်လၢပဟဲအယိ ယဆိကမိၣ်ထီၣ် “မ့ၢ်မတဂၤကကွၢ်ထွဲအဝဲသ့ၣ် လဲၣ်.”

ဖဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် က့ၤက့ၤဆူအသဝီအခါပယီၤသုးမၤလီၤဝဲအဝဲသ့ၣ်က့ၤပိၣ်ဝဲ ဝဲလဲၤထၣ်ကျဲၤလီၤလံၤလၢ အအိၣ်ဖဲ ကိကီၢ်ထၣ်သုးကလၢၤဒီး ဟီၣ်မၤဒီးသုးကလၢၤအဘၢၣ်စၢၤ, ဒီးကျဲအဝဲန့ၣ်တၢ်လီၤပျဲၤဘၣ်ယိၣ် (ဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ်) အိၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. နီၢ်တ---တဲဖျါထီၣ်ဝဲလၢ “အဝဲသ့ၣ်မၤပဟဲက့ၤပိၣ်ဝဲကျဲၤလၢ အသုးက လၢၤခံဖျါၣ်အဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်. တၢ်လီၤပျဲၤအိၣ်ဝဲသ့ၣ်. ပဝဲဒုပတသ့ၣ်ညါတၢ်နီၢ်တမံၤဘၣ်. ဖဲပဟဲက့ၤတုၤလၢ အံၤမး ပသံကွၢ်ပုၤသးစၢ်လၢအံၤတဖၣ် (KNLA) အခါ, ပသံကွၢ်အိၣ်ဘၣ်ယးတၢ်အိၣ်သးဒီး တဲဘၣ်ပုၤလၢ ကျဲၤလၢပဟဲက့ၤန့ၣ် တၢ်လီၤပျဲၤအလီၢ်အိၣ်ဝဲသ့ၣ်ကတၢ်လီၤ.”

လၢခံကတၢ် စီၤထ--- ဒုးသ့ၣ်ညါက့ၤ KNLA သုးခိၣ်ဖါဒါ (KHRG မၤနီၣ်မၤပါမုၢ်နံၤမုၢ်သီတန့ၢ်ဘၣ်) ဘၣ်ယးပယီၤသုးအတၢ်ယုၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ KNLA ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ပျဲၤလၢ ပယီၤသုးကသုၣ် ဝဲလဲၤထၣ်ကျဲၤလီၤလံၤန့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢလါမ့ၤ ၁၉သီ, ၂၀၂၀နံၣ်န့ၣ်, လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ဟးထီၣ် ဟးလီၤလၢချံတချီၣ်လၢၢ်, ပယီၤသုးသံကွၢ်ဒီး သမံသမိးအဝဲသ့ၣ် မ့ၢ်လၢအဆိကမိၣ်ဝဲလၢ သဝီဖိစိၣ်ဆုၤ န့ၣ်တၢ်လၢ KNLA သုးအဂီၢ်အယိန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်လၢအဂ့ၢ်အကျိၤတအိၣ်

ဖဲလါယုၤ ၁၃သီ, ၂၀၂၀နံၣ်န့ၣ်, သဝီဖိအဂၤတဆံဘျီၣ် လၢမဲၢ်ပးဟီၣ်ကဝီၤ, ဘုအါဒါကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ် ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရှၢၣ် ဒီးထီၣ်ချဲဒီးလဲၤထုးဝဲ အတၢ်ဒီးတၢ်လၢၣ်, တၢ်သုတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဆူ သုမ့ၤထၣ်သဝီ, လၢအအိၣ်လၢ ကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်ဒီး ကီၢ်ပယီၤအဆါန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤဖဲ ဒိၣ်ဒုတၢ်လီၤန့ၣ်, ပယီၤသုး ခိၣ်ချဲသုးရှၢၣ် ၄၀၇ လၢအအိၣ်ဆိလီၤသးဖဲ ကိကီၢ်ထၣ်သုးကလၢၤတဖု ကိးပတုၢ်အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. သုးက လၢၤအံၤ အိၣ်ဆိလီၤအသးဖဲ ယိၣ်လိၣ်ကျိအန့ၣ်, ဘူးဒီးဒိၣ်ဒုတၢ်လီၤန့ၣ်လီၤ. ဒိၣ်ဒုတၢ်လီၤအံၤအိၣ်စီၤစုၣ်ဒီး သဝီဖိ တဖၣ်အသဝီ ၂နံၣ်ရံၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲနံၤအဝဲန့ၣ်, သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် လဲၤဒီးဝဲချဲယံၢ်ဘျီၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ်လၢအလဲၤယုၣ်တၢ်တဖၣ်မ့ၢ်ဝဲ စီၤဒ ---, စီၤန---, စီၤပ---ဒီး အမါ, စီၤဖ---ဒီးအမါ, စီၤဘ---ဒီး ပုၤအဂၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအ ကျိတဂၤတဲဘၣ် KHRG လၢ ပယီၤသုးကိးပတုၢ်အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးတဲဘၣ်အိၣ်လၢ “ပတပျဲၤသုချဲ လဲၤလၢ (ကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်) ကီၢ်ဆါနီၢ်တဘၣ်ဘၣ်”.

ပယီသုးဖိၣ်ယာ်ဝဲသဝီဖိကိးဂးဒီး ဒီးဟ်အီၤဖဲစီၤစ---အဒဲပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢတၢ်ဖိၣ်ယာ်အီၤတဖၣ်တဲ
ဝဲလၢ ပယီသုးသးဒိၣ်ထီၣ် စီၤထ--- ဒီး စီၤစ---လၢဟ---သဝီန့ၣ်လီၤ. ပယီသုးဖိလၢ ခိၣ်ချ့သုးရှၣ်
၄၀၇ အဲၣ်ဒီးလဲၤဆၢသုးတၢ်အိၣ်တၢ်အီၤဆူဟီၣ်မၤဒီးသုးကလၢဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်လၢ
ကျဲတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်သးအဖိခိၣ် မ့ၢ်လၢ KNLA သုးဟူးဂဲၤဖဲဟီၣ်ကဝီၤန့ၣ်, ဒီးဆၢကတီၢ်ဖဲန့ၣ်တၢ်ယံး
တၢ်စ့ၤအိၣ်ဝဲလၢသုးခံဖုအံၤ အဘၣ်စၢၤအယိၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိၣ်, ပယီသုး (ခမရ-၄၀၇) အသုးရှၣ်ခိၣ် မၤလီၤတၢ်ဝဲသဝီဖိ စီၤစ---ဒီး စီၤထ---လၢ
ကယုန့ၣ်ကျဲလၢ KNLA အအိၣ် ဒ်သိးကပျဲပယီသုးလဲၤထုးဆၢသုးတၢ်အိၣ်တၢ်အီၤတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီ
ဖိလၢ မ့ၢ်စီၤစ---မ့ၢ်ပုၤကတိၤပယီၤကျိၣ်သ့အယိၣ် ညီန့ၣ် သဝီဖိလၢဟ---သဝီတဖၣ် ဟ်ဂံၢ်ဟ်ဘၣ်အီၤဖဲ
လၢတၢ်ဂ့ၢ်မ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်လၢ ကဘၣ်ထံၣ်လိာ်ဆဲးကျိးဒီးပယီသုးအခါန့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိစီၤစ---လၢဂ---သဝီ တဲဘၣ် KHRG လၢ ပယီသုးသးဒိၣ်ထီၣ်စီၤစ--- ဒီးစီၤထ---မ့ၢ်လၢအ
တုးသ့ၣ်ညါအီၤဘၣ်ယး KNLA သုးဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်အခွဲးလၢကယုမဲာ်လဲၤထီၣ်ကျဲလီၢ်လံၤန့ၣ်တန့ၢ်အဂ့ၢ်ဘၣ်
အယိၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအဂၤတဂၤတခီ တဲဝဲလၢ “အဝဲသ့ၣ်တုးပုၤဘၣ် ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်သးပံာ်ထီၣ်တၢ် လၢ
အကျိၣ်အကျဲၤဒဲးဝဲ...ဘၣ်ယးဒီးပုၤ (စီၤစ---ဒီး စီၤထ---) တုးသ့ၣ်ညါအီၤ (သုးရှၣ်ခိၣ်) လၢတၢ်အိၣ်
သးအဂ့ၢ်, လၢအဝဲသ့ၣ်လဲၤဆၢသုးတၢ်အိၣ်တၢ်အီၤန့ၣ်တန့ၢ်အဂ့ၢ်ဘၣ်အယိၣ်လီၤ.” ယ---သဝီဖိ စီၤန---
တဲအါထီၣ်ဝဲလၢ, “အဝဲသ့ၣ်ကိးပတုာ်ပုၤအခါ ပျါလၢအသးပံာ်ထီၣ်တၢ်ဖးဒိၣ်ညါ, သနာ်က့ မ့ၢ်အဘၣ်မနုၤ
မနုၤခိၣ်န့ၣ် ပတသ့ၣ်ညါဘၣ်”.

ဖဲန့ၣ်ပယီသုးမၤလီၤဝဲသဝီဖိခံၤလၢအဖိၣ်ယာ်ဝဲအကျိၣ် ဒ်သိးကလဲၤကိးန့ၣ် စီၤစ---ဒီး BGF လီၢ်ကဝီၤ
သုးသရၣ်ဒိၣ်ကးလၢကဟဲဆူ ပယီသုးကလၢန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိချံကစၢ်စီၤန--- ဘၣ်လဲၤကိးန့ၣ် BGF သုး
သရၣ်ဒိၣ်ကးလၢ နိၣ်ဒုသဝီန့ၣ်လီၤ. BGF သုးသရၣ်ဒိၣ်ကးတဟဲထံၣ်လိာ်သးဒီးပယီသုးဘၣ်, မ့ၢ်တခီ
ဆၢဝဲထဲ လံာ်ပရၢန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအဂၤတဂၤဘၣ်လဲၤကိးန့ၣ် စီၤစ---လၢ ယ---သဝီန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢ
အဘၣ်လဲၤကိးန့ၣ် BGF သုးသရၣ်ဒိၣ်ကးတဂၤဖဲနိၣ်ဒုသဝီန့ၣ် ဘၣ်လဲၤဒီးဝဲချံဒီး လဲၤစ့ၢ်ကိးလၢခိၣ်ကျဲ တံာ်
တံာ်ဝဲ ၂န့ၣ်ရံၣ်ယာ်ယာ် ဘၣ်ဆၣ် ပယီတဟ့ၣ်အီၤချံသိအပူၤ ဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤအပူၤနီတမံၤဘၣ်.

ဖဲသဝီဖိစီၤစ--- ဟဲတုၤလၢပယီသုးကလၢန့ၣ်, အဝဲဘၣ်တၢ်ဟ်အီၤတပူၤယီဒီး သဝီဖိအဂၤတဖၣ်လၢ
တၢ်ဒုးယာ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲဒုးသ့ၣ်ညါပယီသုးဘၣ်ယးမဲာ်လဲၤထီၣ်ကျဲလီၢ်လံၤတၢ်အိၣ်သးအဂ့ၢ်လၢ “ပုၤ
(KNLA) ဒီးလီၤဟ်ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိာ်အိၣ်, ပုၤကလဲၤထုးထီၣ်က့ၤအဂီၢ် ဘၣ်ဆၣ်ပုၤလဲၤတဘျီဘၣ်. သ့ဝဲ (ပ
ယီသုး) လဲၤမ့ၢ်ဘျီန့ၣ် သုလဲၤသ့”. ဖဲစီၤစ--- ဒုးသ့ၣ်ညါအီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်ဝဲန့ၣ် ပယီသုးပျါက့ၤသဝီဖိ
ဒီးအချံတဖၣ် လၢကလဲၤဆူသ့မ့ၢ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်ဝဲအလီၢ်ခံ အဝဲသ့ၣ်လဲၤပုၤအိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အီၤဒီး ဟဲ
က့ၤက့ၤဝဲဆူအသဝီန့ၣ်လီၤ.

ပယီသုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအံၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဂံၢ်ဂုၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်ဒီးလီၢ်ကဝီၤပူၤ KNLA သုးတဖၣ်အ
ဘၣ်စၢၤတကးဒီးဘၣ် ဒုးအိၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ပျါတၢ်ဖုးလၢ လီၢ်ကဝီၤကမျါတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤလ---
တဲဝဲ “ကဟးထီၣ်ဟးလီၤ အဂီၢ်န့ၣ် ယဘၣ်ပျါတၢ်ဒီး. (...) ယဘၣ်ယိၣ်လၢ, တၢ်မ့ၢ်ကဲထီၣ်အသးတမံၤမံၤ
(တၢ်ဒုးမ့ၢ်ကဲထီၣ်လၢ ပယီသုးဒီး KNLA အဘၣ်စၢၤ) န့ၣ်, ပယီသုးကဖိၣ်ကဒီးပုၤဒီး မၤန့ၢ်ဆူပုၤလီၤ.
ပယီသုးအလုာ်အလၢန့ၣ် ဒ်န့ၣ်ညါအသိးလီၤ. အဝဲသ့ၣ်အဲၣ်ဒီး မၤကီမၤခဲန့ၣ်, ဖိၣ်န့ၣ်အဆၢကတီၢ်ဖဲ
လဲၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်မၤဝဲသ့လီၤ.”

ကီကီထီၣ်သုးကလၢအဂ့ၢ်

ပယီသုးလၢ ကီကီထီၣ်သုးကလၢတဖုအံၤ ဘၣ်တၢ်တ့ထီၣ်တ့ၢ်အီၤလၢ ၁၉၉၅ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်
သးအံၤအကတီၢ်တခီ သုးလၢအဘၣ်မူဘၣ်ဒါအိၣ်ဆိးဖဲန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲ (ခမရ) ၄၀၇, လၢအအိၣ်လၢ (စကခ) ၈
တၢ်ပၤဖိလၢန့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ်တသ့ၣ်ညါ ပယီသုးတဖုအံၤ အသုးခိၣ်အမံၤဘၣ်. သုးတဖုအံၤ
ဟဲအိၣ်ဝဲဖဲကီကီထီၣ်သုးကလၢစးထီၣ်လၢ လၢယန့ၣ်အါရံၤတုၤလၢပူၤ ၂၀၂၀နံၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်

ဆီတလဲအသူး ဖြေလိတဘျီထီဘိန့န့လီၤ. သူးအနီၣ်ဂံၢ်နီၣ်ဒူးလီၤတံၢ်လီၤဆဲးန့ၣ် လီၤကဝီၤဖိတသ့ၣ်ညါဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်တယးဝဲလၢ သူးဖိကအိၣ်ဖဲ ၃၀ တုၤ၄၀ ဂၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလီၤကဝီၤဖိတဖၣ် မ့ဟးထီၣ်ဟးလီၤတဘျီ လာ်လာ် ဘၣ်ဒူးသ့ၣ်ညါဆိဝဲပယီၤသူးတဖုအံၤ ဒီးတံၢ်သမံသမိးအဝဲသ့ၣ်ထီဘိန့န့လီၤ. တကးဒဲးဘၣ် ပယီၤ သူးတဖုအံၤတဟ့ၣ်အခွဲးလၢ သဝီဖိတဖၣ်ကစီၣ်ခိဟ့သး တဘျီန့ၣ်အါန့ၣ် ၃ထၢၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် ဘၣ် ယိၣ်ဝဲလၢ သဝီဖိတဖၣ်ကစီၣ်ဆုၢ်တံၢ်အိၣ်တံၢ်အီၤလၢ KNLA သူးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

(၄)ပတီၢ်တပတီၢ်-တံၢ်ယုန့ၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တံၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတံၢ်ခွဲးတံၢ်ယာ်လၢပကသုတံၢ်ဂ့ၢ်တံၢ်ကျိၤတခါအံၤၧါ, ဟ့ၣ်ပုၤတံၢ်ခွဲး တံၢ်ယာ်လၢပကသုတံၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲးလဲၣ်.
 ပုၤတူၢ်ဘၣ်တံၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဟ့ၣ်အခွဲးလၢ KHRG ကသုတံၢ်ဂ့ၢ်တံၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.



တံၢ်ဂီၤလၢအစ့ၣ်တဘျီဘၣ်တံၢ်ဒိန့ၣ်အီၤဖဲ လါယုၤ ၂၃သီ, ၂၀၂၀န့ၣ် ဖဲက---သဝီ, ဘုအါဒါကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရှၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်သၣ်လၢ (ခမရ-၄၀၇) ခးလီၤဝဲဖဲ လါမ့ၢ် ၁၈သီ, ၂၀၂၀န့ၣ်န့ၣ် လီၤတံၢ်ဝဲဘူးဒီး သဝီဖိတဂၤအံၤ အဟံၣ်ကပၤန့ၣ်လီၤ.
 တံၢ်ဂီၤလၢအထွဲတကပၤအံၤ ဘၣ်တံၢ်ဒိန့ၣ်အီၤဖဲ လါယုၤ ၂၁သီ, ၂၀၂၀န့ၣ် ဖဲယ---သဝီ, ဘုအါဒါကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရှၣ်န့ၣ်လီၤ. တံၢ်အံၤဟံၣ်ဖျါဝဲဟီၣ်ခိၣ်ပုၤလၢသဝီဖိန့ၣ်လီၤဟံၣ်ဝဲ ဒ်သိးကအိၣ်ခူသ့ၣ်ဖဲပယီၤသူးခးလီၤမ့ၢ်သၣ်တဘျီ လာ်လာ်လၢသဝီပုၤန့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဖိယီဖိအဂၤတဖၣ်စ့ၢ်ကီး ခူလီၤဟံၣ်ဝဲတံၢ်အိၣ်ခူသ့ၣ်လီၤဒ်သိးအံၤန့ၣ်လီၤ. [တံၢ်ဂီၤ: KHRG]



တံၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တံၢ်ဒိန့ၣ်အီၤဖဲ လါယုၤ ၂၃သီ, ၂၀၂၀န့ၣ် ဖဲယ---ဟီၣ်ကဝီၤ, ဘုအါဒါကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရှၣ်န့ၣ်လီၤ. တံၢ်အံၤဟံၣ်ဖျါဝဲ နီၢ်တ---ဒီး စီၤထ---လၢ က---သဝီန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ခံၣ်လၢာ် ဘၣ်တံၢ်ဖိၣ်ဒူး



တံဂီတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တံဒိန့ၢ်အီၤဖဲ လိယုၤ ၂၂သီ, ၂၀၂၀ နှ် ဖဲဘုအါဒါကရုၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ်န့ၣ်လီၤ. တံဂီလၢအစ့ၣ်တကပၤ ဟ်ဖျါဝဲချံကစၢ်စီၤန---, အိၣ်လၢဂ---သဝီ, လၢပယီၤသုးဖိဖိၣ်လၢကီၢ်ကီၢ်ထၣ်သုးကလၢၤ ဖိၣ်န့ၢ်အီၤဖဲလိယုၤ ၁၃သီ, ၂၀၂၀ နှ်န့ၣ်လီၤ. တံဂီလၢအထွဲတကပၤဟ်ဖျါဝဲ ချံကစၢ်စီၤန---, အိၣ်လၢဂ---သဝီ, လၢတံမၤလီၤအီၤလၢကလဲၤကိးန့ၢ် BGF သုးသရၣ်ဒိၣ်ကးန့ၣ်လီၤ. [တံဂီ: KHRG]

ကညီၣ်ဂီၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရုၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၢ်

ကညီၣ်ဂီၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရုၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တံဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နှ် ဒီးမုၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘူတဖု လၢအၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢကမၤဂ့ၤထီၣ်ပုၤဂီၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမုၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤနူသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂီၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကပၢ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤကမုၢ်တဖၣ်အကလုၢ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘိုဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပၢ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

Mu Traw (Hpapun) District



Karen Human Rights Group (KHRG)